
李成, 江建平, 谢锋, 赵天, 车静, 李义明, 杜卫国, 杨维康, 徐峰 (2023) 中国两栖爬行动物多样性监测进展与展望. 生物多样

性, 31, 23382. https://www.biodiversity-science.net/CN/10.17520/biods.2023382.  

附录1  两栖爬行动物监测与研究专项网发表的论文和专著目录(2017-2022年) 

Appendix 1  The publication list of Sino BON-Amphibian & Reptile (2017–2022) 

1. Cai B, Zhang MH, Li J, Du SM, Xie F, Hou M, Zhou HM, Jiang JP (2022) Three new species of Diploderma 

Hallowell, 1861 (Reptilia: Squamata: Agamidae) from the Shaluli Mountains in Western Sichuan, China. Asian 

Herpetological Research, 13, 205-223. 

2. Che J, Jiang K, Yan F, Zhang YP (2020) Amphibians and Reptiles in Tibet—Diversity and Evolution. Science 

Press, Beijing. (in Chinese with English abstract) [车静, 蒋珂, 颜芳, 张亚平 (2020) 西藏两栖爬行动物—

—多样性与进化. 科学出版社, 北京.]  

3. Deme GG, Hao X, Ma L, Sun BJ, Du WG (2022) Elevational variation in reproductive strategy of a widespread 

lizard: High-elevation females lay fewer but larger eggs. Asian Herpetological Research, 13(3), 198-204.  

4. Deng T, Li Y, Zhang JQ, Li WH, Xu CX, Li YM (2021) New record of the invasive red-eared slider Trachemys 

scripta elegans (Wied, 1838) on the Qinghai-Tibetan Plateau, China. BioInvasions Records, 10, 969-976.  

5. Feng JY, Zhu W, Jiang JP, Zhao CL, Sun ZJ, Jiang WS, Luo QH, Zhao T (2022) Reintroduction modifies the 

intraspecific variations of symbiotic microbes in captive bred Chinese giant salamander. Frontiers in 

Microbiology, 13, 1062604.  

6. Gong YZ, Wang G, Huang F, He LY, Shu XX, Xie F (2019) Reproductive ecology of the Taliang crocodile newt 

(Liangshantriton taliangensis)．Acta Ecologica Sinica, 39, 3144-3152. (in Chinese with English abstract) [龚

宇舟, 王刚, 黄蜂, 何流洋, 束潇潇, 谢锋 (2019) 大凉螈繁殖生态. 生态学报, 39, 3144-3152.] 

7. Han XZ, Hao X, Wang Y, Wang XF, Teng LW, Liu ZS, Zhang FS, Zhang Q (2020) Experimental warming 

induces oxidative stress and immunosuppression in a viviparous lizard, Eremias multiocellata. Journal of 

Thermal Biology, 90, 102595. 

8. Hao X, Zou TT, Han XZ, Zhang FS, Du WG (2021) Grow fast but don’t die young: Maternal effects mediate 

life-history trade-offs of lizards under climate warming. Journal of Animal Ecology, 90, 1550-1559. 

9. Hou SB, Wang K, Guo P, Chen JM, Yuan ZY, Che J (2021) Two new species and a new country record of the 

genus Achalinus (Reptilia: Squamata: Xenodermidae) from China. Zootaxa, 4950, 528-546. 

10. Jiang JP, Cai B, Wang B, Chen WT, Wen ZX, Zhang DZ (2022) New vertebrate forms discovered in China in 

2021. Biodiversity Science, 30, 22225. (in Chinese with English abstract) [江建平, 蔡波, 王斌, 陈蔚涛, 温

知新, 张德志 (2022) 中国脊椎动物2021年度新增物种报告. 生物多样性, 30, 22225.] 

11. Jiang JP, Xie F, Li C, Wang B (2020) Species Catalogue of China (Vol. Ⅱ): Animals·Vertebrates (Ⅳ): Amphbia. 

Science Press, Beijing. (in Chinese) [江建平, 谢锋, 李成, 王斌 (2020) 中国生物物种名录(第二卷): 动

物·脊椎动物(Ⅳ): 两栖纲. 科学出版社, 北京.]  

12. Jiang JP, Xie F, Li C, Wang B (2021) China’s Red List of Biodiversity: Vertebrates (Vol. Ⅳ)·Amphibians (Ⅰ). 

Science Press, Beijing. (in Chinese) [江建平, 谢锋, 李成, 王斌 (2021)中国生物多样性红色名录: 脊椎动

物(第四卷)·两栖纲(上册). 科学出版社, 北京.]  

13. Jiang JP, Xie F, Li C, Wang B (2021) China’s Red List of Biodiversity: Vertebrates (Vol. Ⅳ)·Amphibians (Ⅱ). 

Science Press, Beijing. (in Chinese) [江建平, 谢锋, 李成, 王斌 (2021)中国生物多样性红色名录 脊椎动

物 第四卷 两栖纲(下册). 科学出版社, 北京.]  

14. Jiang K, Wang K, Wang Y, Li C, Che J (2019) A new species of the endemic Himalayan genus Liurana (Anura, 

Ceratobatrachidae) from southeastern Tibet, China, with comments on the distribution, reproductive biology, 

and conservation of the genus. Zoological Research, 40, 175-184.  

15. Jin B, Liao CL, Zhang YN, Wang B, Jiang JP (2018) Discovery of Odorrana yizhangensis in Tianping 

mountains, Hunan Province of China with intraspecific genetic divergence of the species. Chinese Journal of 

Zoology, 53, 849-856. (in Chinese with English abstract) [金彪, 廖春林, 张娅妮, 王斌, 江建平 (2018) 湖

南桑植天平山发现宜章臭蛙及该物种的遗传分化分析. 动物学杂志, 53, 849-856.] 

16. Li C, Xie F, Che J, Jiang JP (2018) Application of the passive integrated transponder (PIT) tags in amphibian 

biodiversity monitoring. In: Advances in Biodiversity Conservation and Research in China (Ⅻ). China 

Meteorological Press, Beijing. (in Chinese with English abstract) [李成, 谢锋, 车静, 江建平 (2018) PIT标

记技术在两栖动物监测中的应用. 中国生物多样性保护与研究进展(Ⅻ). 气象出版社, 北京.]  

17. Li C, Li J, Liang CP, Zhao LJ, Wang DJ, Jiang JP (2017) The relationship between community structure of 

ground-dwelling vertebrates and habitat types in the Wanglang Natural Reserve. Acta Ecologica Sinica, 37, 

4247-4257. (in Chinese with English abstract) [李成, 李娟, 梁春平, 赵联军, 王大军, 江建平 (2017) 王

朗自然保护区地栖脊椎动物的群落结构和生境类型的关系. 生态学报, 37, 4247-4257.]  

18. Li C, Xie F, Che J, Jiang JP (2017) Monitoring and research of amphibians and reptiles diversity in key areas 



李成, 江建平, 谢锋, 赵天, 车静, 李义明, 杜卫国, 杨维康, 徐峰 (2023) 中国两栖爬行动物多样性监测进展与展望. 生物多样

性, 31, 23382. https://www.biodiversity-science.net/CN/10.17520/biods.2023382.  

of China. Biodiversity Science, 25, 246-254. (in Chinese with English abstract) [李成, 谢锋, 车静, 江建平

(2017) 中国关键地区两栖爬行动物多样性监测与研究. 生物多样性, 25, 246-254.] 

19. Li C, Zhang WY, Gao J, Yang T, Xiong S, Zhao CL, Liu P, Wang Y, Chen YH, Dai R (2022) Based on the 

Bayesian-weighted approach to estimating the amphibians and reptiles diversity in the Gutianshan Natural 

Reserve, Zhejiang. Sichuan Journal of Zoology, 41(1), 92-98. (in Chinese with English abstract) [李成, 章文

艳, 高军, 杨韬, 熊姗, 赵春霖, 刘萍, 王燕, 陈有华, 戴蓉 (2022) 基于贝叶斯权重估计方法估计浙江

省古田山国家级自然保护区两栖爬行动物多样性. 四川动物, 41(1), 92-98.]  

20. Li JY, Rui JP, Li YL, Tang N, Zhan SP, Jiang JP, Li XZ (2020) Ambient temperature alters body size and gut 

microbiota of Xenopus tropicalis. Science China Life Sciences, 63, 915-925. 

21. Li WH, Hou XL, Xu CX, Qin MS, Wang SP, Wei L, Wang YP, Liu X, Li YM (2021) Validating eDNA 

measurements of the richness and abundance of anurans at a large scale. Journal of Animal Ecology, 90, 1466-

1479. 

22. Lin XQ, Hou YM, Yang WZ, Shi SC, Zheng PY, Shih CK, Jiang JP, Xie F (2023) A wide hybrid zone mediated 

by precipitation contributed to confused geographical structure of Scutiger boulengeri. Zoological Research, 

44, 3-19. 

23. Lin XQ, Shih C, Hou YM, Shu XX, Zhang MH, Hu JH, Jiang JP, Xie F (2021) Climatic-niche evolution with 

key morphological innovations across clades within Scutiger boulengeri (Anura: Megophryidae). Ecology and 

Evolution, 11, 10353-10368. 

24. Liu P, Zhao CL, Xiong S, Wang J, Zhao T, Li C, Xie F (2021) Population monitoring and effect evaluation of 

the stock enhancement of Chinese giant salamander in the Gutian Mountain National Nature Reserve. Chinese 

Journal of Applied and Environmental Biology, 27, 823-830. (in Chinese with English abstract) [刘萍, 赵春

霖, 熊姗, 王杰, 赵天, 李成, 谢锋 (2021) 中国大鲵古田山放流种群监测及成效评估. 应用与环境生

物学报, 27, 823-830.]  

25. Liu X, Blackburn TM, Song TJ, Li XP, Huang C, Li YM (2019) Risks of biological invasion on the Belt and 

Road. Current Biology, 29, 499-505.e494. 

26. Lu HL, Xu CX, Zeng ZG, Du WG (2018) Environmental causes of between-population difference in growth 

rate of a high-altitude lizard. BMC Ecology, 18, 37.  

27. Shen S, Xu M, Yang Y, Chen C, Xiao X, Chen C (2022) A new brown frog of the genus Rana (Anura, Ranidae) 

from North China, with a taxonomic revision of the R. chensinensis species group. Asian Herpetological 

Research, 13, 145-158.  

28. Shi SC, Feng JY, Jiang JP (2022) New distribution site and supplementary description on variations of Gloydius 

huangi Wang, Ren, Dong, Jiang, Siler et Che, 2019 (Reptilia: Serpentes). Russian Journal of Herpetology, 29, 

215-226.  

29. Shi SC, Hou YM, Song ZB, Jiang JP, Wang B (2021) A new leaf litter toad of Leptobrachella Smith, 1925 

(Anura, Megophryidae) from Sichuan Province, China with supplementary description of L. oshanensis. Asian 

Herpetological Research, 12, 143-166.  

30. Shi SC, Shi XD, Yao ZY, Qi Y, Jiang JP (2022) Amphibian and reptile diversity in Basu, Zuogong, and 

Mangkang County, Tibet, China. Chinese Journal of Zoology, 57, 236-246. (in Chinese with English abstract) 

[石胜超, 石秀东, 姚忠祎, 齐银, 江建平 (2022) 西藏八宿、左贡和芒康两栖爬行动物多样性调查报告. 

动物学杂志, 57, 236-246.]  

31. Shi SC, Zhang MH, Xie F, Jiang JP, Liu WL, Ding L, Luan L, Wang B (2020) Multiple data revealed two new 

species of the Asian horned toad Megophrys Kuhl & Van Hasselt, 1822 (Anura, Megophryidae) from the eastern 

corner of the Himalayas. ZooKeys, 977, 101-161.  

32. Shu GC, Liu P, Zhao T, Li C, Hou YM, Zhao CL, Wang J, Shu XX, Chang J, Jiang JP, Xie F (2021) Disordered 

translocation is hastening local extinction of the Chinese giant salamander. Asian Herpetological Research, 12, 

271-279.  

33. Sinervo B, Miles DB, Wu YY, Méndez-de la cruz FR, Kirchhof S, Qi Y (2018) Climate change, thermal niches, 

extinction risk and maternal-effect rescue of toad-headed lizards, Phrynocephalus, in thermal extremes of the 

Arabian Peninsula to the Qinghai—Tibetan Plateau. Integrative Zoology, 13, 450-470.  

34. Sun ZJ, Zhao CL, Xu D, Zhu WB, Fan WB, Zhao T, Su SQ (2021) Microhabitat segregation of two coexisting 

tadpole species on Emei Mountain. Acta Herpetologica, 16, 3-9.  

35. Sun ZJ, Zhao CL, Zhu W, Zhu WB, Feng JY, Su SQ, Zhao T (2021) Microhabitat features determine the tadpole 

diversity in mountainous streams. Ecological Indicators, 126, 107647.  



李成, 江建平, 谢锋, 赵天, 车静, 李义明, 杜卫国, 杨维康, 徐峰 (2023) 中国两栖爬行动物多样性监测进展与展望. 生物多样

性, 31, 23382. https://www.biodiversity-science.net/CN/10.17520/biods.2023382.  

36. Sun ZJ, Su SQ, Feng JY, Zhao CL, Zhu WB, Fan WB, Lan J, Zhao T (2023) Functional and phylogenetic 

analyses of tadpole community assembly in temperate montane streams. Ecological Indicators, 146, 109822.  

37. Sun ZJ, Zhu W, Zhu WB, Zhao CL, Liao CL, Zou B, Xu D, Fan WB, Su SQ, Jiang JP, Zhao T (2021) 

Spatiotemporal patterns of anuran functional diversity in temperate montane forests. Zoological Research, 42, 

412-416.  

38. Wang B, Cai B, Chen WT, Wen ZX, Zhang DZ, He SP, Lei FM, Yang QS, Jiang JP (2021) New vertebrate forms 

discovered in China in 2020. Biodiversity Science, 29, 1021-1025. (in Chinese with English abstract) [王斌, 

蔡波, 陈蔚涛, 温知新, 张德志, 何舜平, 雷富民, 杨奇森, 江建平 (2021) 中国脊椎动物2020年新增物

种. 生物多样性, 29, 1021-1025.]  

39. Wang J, Liu P, Chang J, Li C, Xie F, Jiang JP (2021) Development of an eDNA metabarcoding tool for surveying 

the world’s largest amphibian. Current Zoology, 68, 608-614.  

40. Wang K, Gao W, Wu JW, Dong WJ, Feng XG, Shen WJ, Jin JQ, Shi XD, Qi Y, Siler CD, Che J (2021) Two 

new species of Diploderma hallowell, 1861 (Reptilia: Squamata: Agamidae) from the Hengduan Mountain 

Region in China and rediscovery of D. brevicaudum (manthey, wolfgang, Hou, Wang, 2012). Zootaxa, 4941, 

zootaxa.4941.1.1.  

41. Wang K, Jiang KE, Jin JQ, Liu XU, Che J (2019) Confirmation of Trachischium guentheri (Serpentes: 

Colubridae) from Tibet, China, with description of Tibetan T. monticola. Zootaxa, 4688, zootaxa.4688.1.5. 

42. Wang K, Ren JL, Chen HM, Lyu ZT, Guo XG, Jiang K, Chen JM, Li JT, Guo P, Wang YY, Che J (2020) The 

updated checklists of amphibians and reptiles of China. Biodiversity Science, 28, 189-218. (in Chinese with 

English abstract) [王剀, 任金龙, 陈宏满, 吕植桐, 郭宪光, 蒋珂, 陈进民, 李家堂, 郭鹏, 王英永, 车静 

(2020) 中国两栖、爬行动物更新名录. 生物多样性, 28, 189-218.]  

43. Wang SQ, Deng T, Zhang JQ, Li YM (2023) Global economic costs of mammal invasions. Science of the Total 

Environment, 857, 159479.  

44. Wei JY, Zeng ZG, Zhang XL, Shuai LY, Teng LW, Yan WB, Liu ZS (2019) Effects of habitat desertification on 

the community composition of lizards. Acta Ecologica Sinica, 39, 1680-1687. (in Chinese with English abstract) 

[韦锦云, 曾治高, 张晓磊, 帅凌鹰, 滕丽微, 颜文博, 刘振生 (2019) 栖息地荒漠化对蜥蜴群落组成的

影响. 生态学报, 39, 1680-1687.]  

45. Xu F, Li J, Yang WK (2022) Invasive American bullfrogs age, body size, and sexual size dimorphism 

geographical variation in northwestern China. Diversity, 14, 953.  

46. Xu F, Yang WK, Li YM (2019) Enlarged egg size increases offspring fitness of a frog species on the Zhoushan 

archipelago of China. Scientific Reports, 9, 11653. 

47. Xu LL, Zhou J, Zheng PY, Wan X, Zhu LF, Huang J, Jiang JP, Chen YH, Song ZB (2022) Seasonal variation 

significantly influenced the stochasticity of community assembly of amphibian symbiotic bacteria. 

Environmental Microbiology, 24, 5734-5748.  

48. Xu W, Che J (2019) From cryptic species to biodiversity conservation in China: Status and prospects. Scientia 

Sinica (Vitae), 49, 519-530. (in Chinese with English abstract) [徐伟, 车静 (2019) 从隐存种到我国生物多

样性保护研究: 现状与展望. 中国科学: 生命科学, 49, 519-530.]  

49. Yan F, Lü JC, Zhang BL, Yuan ZY, Zhao HP, Huang S, Wei G, Mi X, Zou DH, Xu W, Chen S, Wang J, Xie F, 

Wu MY, Xiao HB, Liang ZQ, Jin JQ, Wu SF, Xu CS, Tapley B, Turvey ST, Papenfuss TJ, Cunningham AA, 

Murphy RW, Zhang YP, Che J (2018) The Chinese giant salamander exemplifies the hidden extinction of cryptic 

species. Current Biology, 28, R590-R592.  

50. Yang T, Zhang WY, Dai R, Zheng PY, Shu GC, Zou Q, Li C (2022) Reptile road-kills in Simao District of Pu’er 

City, Yunnan Province, China. Acta Ecologica Sinica, 42, 2648-2656. (in Chinese with English abstract) [杨韬, 

章文艳, 戴蓉, 郑普阳, 舒国成, 邹琪, 李成 (2022) 云南省普洱市思茅区路杀爬行动物研究. 生态学

报, 42, 2648-2656.]  

51. Yu ZB, Hou SB, Chen TE, An D, Zhao HP, Liu Q, Xiong Y, Zhu L, Wu YH, Che J (2022) Amolops deng and 

A. chayuensis found in Gaoligong mountain from Yunnan Province. Chinese Journal of Zoology, 57, 722–731. 

(in Chinese with English abstract) [于中斌, 侯绍兵, 陈天恩, 安东, 赵海鹏, 柳青, 熊云, 朱林, 吴云鹤, 

车静 (2022) 云南高黎贡山发现僜湍蛙和察隅湍蛙. 动物学杂志, 57, 722–731.] 

52. Yuan ZY, Wu DY, Wen Y, Xu W, Gao W, Dahn HA, Liu XL, Jin JQ, Yu CX, Xiao H, Che J (2022) Historical 

mitochondrial genome introgression confounds species delimitation: Evidence from phylogenetic inference in 

the Odorrana grahami species complex. Current Zoology, 69, 82-90.  

53. Yuan ZY, Liu XL, Wang K, Wang J, Chen JM, Jin JQ, Wei PF, Zhou JJ, Che J (2019) Nidirana chapaensis 



李成, 江建平, 谢锋, 赵天, 车静, 李义明, 杜卫国, 杨维康, 徐峰 (2023) 中国两栖爬行动物多样性监测进展与展望. 生物多样

性, 31, 23382. https://www.biodiversity-science.net/CN/10.17520/biods.2023382.  

(Bourret, 1937), one additional anuran species for the amphibian fauna of China. Zootaxa, 4571, 

zootaxa.4571.4.10.  

54. Yuan ZY, Wu YK, Yan F, Murphy RW, Papenfuss TJ, Wake DB, Zhang YP, Che J (2022) Comparative multi-

locus assessment of modern Asian newts (Cynops, Paramesotriton, and Pachytriton: Salamandridae) in 

Southern China suggests a shared biogeographic history. Zoological Research, 43, 706-718.  

55. Yuan ZY, Chen JM, Wu YH, Li XQ, Che J (2022) Revision of the list of amphibian species in Yunnan Province. 

Biodiversity Science, 30, 21470. (in Chinese with English abstract) [袁智勇, 陈进民, 吴云鹤, 李先琦, 车

静 (2022) 云南省两栖类物种名录修订. 生物多样性, 30, 21470.] 

56. Zeng Z, Liu L, Wei W, Zhang Z, Du W (2022) Desertification drives the shift in egg size-number trade-off in 

an agamid lizard. Asian Herpetological Research, 13, 284-291. 

57. Zhang MH, Shi SC, Li C, Yan P, Wang P, Ding L, Du J, Plenković-Moraj A, Jiang JP, Shi JS (2022) Exploring 

cryptic biodiversity in a world heritage site: A new pitviper (Squamata, Viperidae, Crotalinae) from Jiuzhaigou, 

Aba, Sichuan, China. ZooKeys, 1114, 59-76.  

58. Zhang Q, Han XZ, Hao X, Ma L, Li SR, Wang Y, Du WG (2018) A simulated heat wave shortens the telomere 

length and lifespan of a desert lizard. Journal of Thermal Biology, 72, 94-100.  

59. Zhao CL, Zhao T, Feng JY, Chang LM, Zheng PY, Fu SJ, Li XM, Yue BS, Jiang JP, Zhu W (2022) Temperature 

and diet acclimation modify the acute thermal performance of the largest extant amphibian. Animals, 12, 531.  

60. Zhao CL, Feng JY, Sun ZJ, Zhu W, Chang J, Fan WB, Jiang JP, Yue BS, Zhao T (2022) Intraspecific variation 

in microhabitat selection in reintroduced Chinese giant salamanders. Current Zoology, 69, 121-127.  

61. Zhao CL, Jiang JP, Xie F, Li C, Zhao T (2022) Assessment of amphibians vulnerability to climate change in 

China. Frontiers in Ecology and Evolution, 10, 826910. 

62. Zhao T, Li C, Wang XY, Xie F, Jiang JP (2017) Unraveling the relative contribution of inter- and intrapopulation 

functional variability in wild populations of a tadpole species. Ecology and Evolution, 7, 4726-4734.  

63. Zhao T, Wang B, Shu GC, Li C, Jiang JP (2018) Amphibian species contribute similarly to taxonomic, but not 

functional and phylogenetic diversity: Inferences from amphibian biodiversity on Emei Mountain. Asian 

Herpetological Research, 9, 110-118.  

64. Zhao T, Zhang WY, Zhou J, Zhao CL, Liu XK, Liu ZD, Shu GC, Wang SS, Li C, Xie F, Chen YH, Jiang JP 

(2020) Niche divergence of evolutionarily significant units with implications for repopulation programs of the 

world’s largest amphibians. Science of the Total Environment, 738, 140269.  

65. Zhu LF, Zhu W, Zhao T, Chen H, Zhao CL, Xu LL, Chang Q, Jiang JP (2021) Environmental temperatures 

affect the gastrointestinal microbes of the Chinese giant salamander. Frontiers in Microbiology, 12, 543767.  

66. Zhu W, Chang LM, Zhao T, Wang B, Jiang JP (2020) Remarkable metabolic reorganization and altered 

metabolic requirements in frog metamorphic climax. Frontiers in Zoology, 17, 30.  

67. Zhu W, Zhao CL, Feng JY, Chang J, Zhu WB, Chang LM, Liu JY, Xie F, Li C, Jiang JP, Zhao T (2022) Effects 

of habitat river microbiome on the symbiotic microbiota and multi-organ gene expression of captive-bred 

Chinese giant salamander. Frontiers in Microbiology, 13, 884880.  

68. Zhu W, Zhao CL, Zhao T, Chang LM, Chen QH, Liu JY, Li C, Xie F, Jiang JP (2022) Rising floor and dropping 

ceiling: Organ heterogeneity in response to cold acclimation of the largest extant amphibian. Proceedings 

Biological Sciences, 289, 20221394.  

69. Zhu WB, Zhao CL, Liao CL, Zou B, Xu D, Zhu W, Zhao T, Jiang JP (2020) Spatial and temporal patterns of 

amphibian species richness on Tianping Mountain, Hunan Province, China. Zoological Research, 41, 182-187. 

 

 


